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Abstract

Extended-spectrum ß-lactamases  (ESBLs) have become widespread throughout 

the world and are now found in a significant percentage of Citrobacter youngae 

and  other  enterobacteriaceae strains  in  certain  countries.  This  study  was 

conducted  in  the  Research  Laboratory  in  Sudan  University  of  Science  and 

Technology. The study was carried out during the period from December 2009 to 

May  2010,  to  detect  TEM,  SHV  and  CTX-M genes  in  ESBLs-producing  C. 

youngae. 

Six  C. youngae strains were obtained from the Research Laboratory. All strains 

were  checked  for  purity  by  sub-culturing  on  nutrient  agar  and  examined 

microscopically.  Bacterial  DNA was extracted  from each isolate  using boiling 

method. Multiplex PCR was adopted to detect these genes. The result revealed the 

presence of TEM gene only in four of the isolates. It is concluded that, TEM gene 

is the commonest gene in C. youngae isolates. Further studies with large number 

of bacterial isolates are required to evaluate this result.
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المستخلص

 تعتبر النزيمات الممتدة الطيف منتشرة في كسسل العسسالم وتوجسسد بنسسسب

ة وافيسسة فسسي سسسللت  اليونقي ة   والسسسللت الخسسري ضسسمن عائلسسةالليموني

ِر البحسسوثِ فسسي ّفذتْ في مختسسب ُن ِة   المعائيات في دول معينة. هذه الدراس

ِة مِنْ ديسمبر/  ْلوم والتكنولوجيا في الفتر ِع   إلى2009جامعةِ السودان لل

ِكشسسف عسسن الجينسساتِ ( 2010مايو/   ) فسسيCTX-M  و  SHV و  TEM، لل

اليونقية   المنتجة لنزيماتَ بيتا لكتام واسعة الطيفِ. الليمونية

ة تسسم الحصسسول علسسى سسستة عسسزلت  اليونقي ة   مسسن مختسسبر البحسسوثالليموني

 بالجامعة والتأكد من نقاوتها بإعادة تزريعها على الجار المغذي ومسسن ثسسم

 فحصسسها مجهريسسا. تسسم اسسستخلص الحمسسض النسسووى منقسسوص الكسسسجين

 للسللت باستعمال طريقة الغليان. اسسستخدمت طريقسسة تفاعسسل البلمسسرة

ِكشف عن هذه الجيناتِ. اظهسسرتْ النتيجسسةُ  المتسلسل المتعدد الرسال لل

  في أربسسع عسسزلت. وخلصسست الدراسسسة إلسسى أن الجيسسنTEMوجود الجين 

TEM  ة  هسسو الكسسثر شسسيوعا فسسى سسسللت اليونقي ة  . وان دراسسساتالليموني

اضافية بعدد أكبر من العزلت الباكتيرية مطلوبة لثبات هذه النتيجة.
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